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UpozorněníUpozorněníUpozorněníUpozornění        

Upozorňujeme občany na konec platnosti občanských průkazů a to dnem 31.12.2007, kdy končí platnost 
občanských průkazů bez strojově čitelných údajů, vydaných do 31.12.1998. O výměnu těchto občanských průkazů je 
nutné požádat do konce listopadu 2007, neboť lhůta pro vydání nového OP činí 30 dní. Tato výměna se netýká občanů, 
kteří jsou narozeni před 1. lednem 1936 a mají v OP vyznačenou dobu platnosti bez omezení. K výměně občanského 
průkazu je potřeba dodat pouze jednu fotografii aktuální podoby a předložit starý občanský průkaz. Ještě jednou 
připomenutí - tato povinná výměna se týká pouze občanských průkazů bez strojově čitelných údajů !  
  
Spuštění nových stránekSpuštění nových stránekSpuštění nových stránekSpuštění nových stránek    

Na počátku listopadu došlo ke spuštění nových obecních stránek na adrese www.smidary.cz. Věříme, že 
využijete nových možností, které stránky poskytují. Své komentáře a připomínky ke stránkám adresujte na email 
webmaster@smidary.cz nebo využijte návštěvní knihy. Za realizátorský tým Ondřej Havlíček 
 

● SloSloSloSlovo starostkyvo starostkyvo starostkyvo starostky 
 
Vážení spoluobčané, 

je tomu rok, co jsem nastoupila do funkce starostky obce. Chci Vás informovat o některých důležitých akcích, 
které se podařilo uskutečnit. V této uspěchané době uteče jeden rok v životě člověka jako voda, nestačíme se ani 
rozkoukat, natož něco zásadního udělat. 

Naše Obec Smidary s přilehlými obcemi Křičovem, Chotělicemi, Loučnou Horou a Červeněvsí, je co do 
rozlohy a počtu obyvatel po Novém Bydžově v našem regionu největší, bohužel, s mnohem menším rozpočtem, který 
nestačí na všechny akce, které bychom  si za jeden rok přáli realizovat a které podle požadavků Evropské unie budeme 
muset splnit. Například vybudování nové kanalizace a ČOV ve všech našich obcích. Na tuto akci se v současné době 
zpracovává  projektová dokumentace. Další projektová dokumentace je již zpracována a týká se chodníku v Červeněvsi, 
směrem od bývalé prodejny k Zechovským, a v Křičově na opravu hasičské zbrojnice. Tyto projektové dokumentace 
stojí nemalé peníze, mimo běžný rozpočet, který jsme museli v průběhu roku několikrát měnit. Hlavní akcí byla oprava 
dívčích WC v základní škole, na kterou jsme dostali dotaci z Královéhradeckého kraje. Dále jsme dovybavili kuchyň 
v základní škole, abychom mohli nabídnout obědy více strávníkům. Byla doplněna výbava hasičského auta, které bylo 
pořízeno na úvěr, a ten nyní splácíme. Zároveň splácíme již zhotovenou cestu na Hradčanech a dlážděné nádvoří 



Obecního úřadu ve Smidarech. V Chotělicích pokračujeme v rekonstrukci budovy obecního úřadu, vyčištění nádrže a 
provádíme údržbové práce v hasičské zbrojnici. Obec se dále finančně podílela na realizaci parčíků u zdravotního 
střediska a v základní škole a na výsadbě hlohové aleje na náměstí. Nechali jsme také vybudovat bezbariérové rampy u 
zdravotního střediska.  

Do budoucna nás čekají další významné a finančně náročné akce, jako  např. dokončení druhé etapy oprav WC 
v základní škole u tělocvičny. Generální oprava budovy a střechy školy, ale i zdravotního střediska a Sokolovny, 
budova obecního úřadu by také potřebovala vnitřní opravy. Dále připravujeme pozemky pro výstavbu rodinných domů 
v lokalitě u základní školy. V obcích budou postupně provedeny opravy zvoniček za pomoci dotací, o které jsme 
požádali. Kostelík v Loučné Hoře potřebuje nutně údržbu a na opravu smidarského kostela bude i nadále obec finančně 
církvi také přispívat. Při této příležitosti chci poděkovat občanům za peněžní dary, které byly při různých akcích 
vybrány jako příspěvek na opravu kostela jak smidarského, tak i loučnohorského. Nutno si takových lidí vážit, na druhé 
straně mě však velice mrzí, že si někteří lidé neváží našeho společného majetku a to nejenom památek, ale i staveb 
novodobých. Jedná se zejména o pomalování zdí domů, nepořádek v příkopech a  u kontejnerů, kde obec musí 
nemalými prostředky provádět úklid odpadů, které na toto místo nepatří. Pevně věřím, že se nejedná o zlý úmysl škodit 
obci. V tomto ohledu se obec rozhodla řešit tyto problémy ráznými prostředky, kdy přistoupí k postihu konkrétních 
osob. Vandalismus se, bohužel, projevuje i u dětí! Věřím, že jsou to pouze klukoviny a že se nebude  nic podobného 
opakovat. Na nás dospělých záleží, jak mládež svým příkladem zformujeme. 

V našich obcích pracují také neziskové organizace, které obec podporuje a dotuje  jejich činnost. V Loučné 
Hoře SDH, v Chotělicích SDH , Myslivecké sdružení „Zelený háj“ ve Smidary,  SDH a JPO III Smidary, Český svaz 
chovatelů, Okrašlovací spolek Smidarska, Klub sportovních rybářů, TJ Sokol Červeněves a neorganizovaná skupina 
smidarských matek. 

Obec dále vynakládá nemalé úsilí na údržbu  zeleně v jednotlivých obcích na veřejných plochách a na 
hřbitovech. Uvažujeme i o nákupu nové techniky, která je velice finančně náročná, traktory již mají totiž odslouženo. S 
těmito výdaji se musí počítat při sestavování rozpočtu obce na příští rok, a to dále i s výdaji, které mohou nastat 
nečekaně a nelze je předvídat. 

Nacházíme se v předvánočním období, v loučnohorském kostelíku probíhají adventní koncerty, blíží se vánoční 
svátky a nový rok. Chtěla bych poděkovat a popřát hodně zdraví všem spolupracovníkům, zastupitelům, občanům, 
kamarádům a jejich rodinám, Všem, kteří mně v tomto prvním roce úřadování pomáhali a podporovali v mnohdy  pro 
mne těžkých chvílích.  

 
   S přáním příjemných a šťastných svátků vánočních a úspěchů v novém roce 2008 končím mottem: 
   „Není na světě člověk ten, aby se zachoval lidem všem.“                           

                                                                                                                            Dana Draštíková 
                                                                                                                              starostka obce 

  

  ● Stavební komiseStavební komiseStavební komiseStavební komise 
 

V posledních  týdnech se stavební komise zabývá výhradně novou bytovou výstavbou v lokalitě u školy. 
Připravovaná akce je v plném proudu. Změna územního plánu je již na spadnutí, definitivní tečka bude udělána v létě 
roku 2008.  V místě pro výstavbu vznikne 7 stavebních míst. Pozemky budou veliké cca 1260 m2 a jeden, u hlavní 
silnice, bude větší, cca 1800 m2. Přesnou výměru budeme znát po provedení oddělovacího geometrického plánu. 

Proběhla schůzka žadatelů o stavební pozemky (žádosti jednotlivých žadatelů o výstavbu jsou shromažďovány 
na obecním úřadě), kde jednotliví investoři přednesli své plány a požadavky na výstavbu. Z jednání vzešla výsledná 
podoba vznikající ulice naproti škole. Bytovou zástavbu budou tvořit rodinné domy, tzv. bungalovy. Obec Smidary 
v současné době připravuje podmínky pro prodej pozemků (tzv. regulativy), kde bude mimo jiné uvedeno, že na 
pozemcích budou stát domy tohoto typu, a je tam také stanovena uliční čára, výška oplocení apod. 

Vzhledem  k tomu, že stavební pozemky nejsou kompletně zasíťované, bude nutné zbudovat  nový vodovod, 
prodloužit veřejné osvětlení a udělat nové rozvody NN v dané lokalitě. Plynovod je stávající a svou kapacitou 
dostačující. Kanalizace je také stávající a svou kapacitou dostačující, avšak nebude možné se do ní napojit bez 
potřebného předčištění (domovní čistírna, žumpa - bez připojení). Stoka, která bude svedena na centrální ČOV, je 
v současné době zahrnuta do projektové dokumentace kompletního odkanalizování Smidar. Po jejím vybudování se 
obyvatelé mohou napojit přímo na kanalizaci bez dalších úprav. Při realizaci nových sítí bude zohledněna možná 
budoucí výstavba za školou, přesněji mezi školou a hřbitovem. Tuto druhou etapu výstavby má Obec Smidary  v plánu 
ihned po ukončení první etapy, tzn. přípravných prací koncem roku 2008. 

Další akcí stavební komise je výstavba chodníků v Červeněvsi. Na tuto akci je již zpracována projektová 
dokumentace a v současné době je zažádáno o stavební povolení.  Jedná se o nový chodník podél hlavní silnice směrem 
od pana Zechovského až na konec vesnice ve směru na Nový Bydžov a chodník od budovy bývalého obchodu k budově 
Večerky u hlavní silnice. Dle nového poznatku jsou na chodníky  vypsané dotace z EU pro rok 2007-2013 a obec zkusí 
požádat o tyto peníze. Pokud se to povede, bude obec žádat o peníze na výstavbu chodníků z EU i pro ostatní obce. Tato 



žádost pro obec Červeněves bude sloužit jako pilotní projekt, neboť je v současnosti zpracována projektová 
dokumentace a je zažádáno o stavební povolení. To jsou nezbytné dokumenty pro žádosti o  dotace z EU.V případě 
kladného vyřízení žádosti a následné realizace se bude projektovat a žádat  o dotaci na výstavbu chodníků ve všech 
obcích Smidarska. Bylo by to velmi příjemné, dosud žádný program na komunikace ve větším rozsahu jako je tento, 
vyhlášen nebyl. 
 

Lenka Bartáková 

● Kulturní komiseKulturní komiseKulturní komiseKulturní komise                        
 

Naše komise vznikla před rokem, a to z důvodu absence subjektu, který by se problematikou kulturního života 
soustavně zabýval. Po dobu naší krátké činnosti se nám podařilo uskutečnit velký počet společenských akcí, které 
obohatily kulturní život v naší obci. V únoru tohoto roku se sešla komise a vytvořila návrh plánovaných akcí pro tento 
rok. Valnou většinu z nich se podařilo realizovat a ty které se nestihly, se přesunuly na další rok. Proto se občané 
v nadcházejícím roce mohou těšit například na zájezd do Klicperova divadla v Hradci Králové nebo na kurz studené 
kuchyně.  

Z uskutečněných akcí bych rád zmínil: rozsvěcení vánočního stromu v roce 2006, setkání seniorů v ZŠ Smidary, 
fotografickou soutěž „Místo, kde žiji“ spojenou s pouťovou výstavou, pěší výlet po lesní pěšině kolem Smidar, druhou 
Svatováclavskou zábavu a adventní koncerty. Některé tyto akce proběhly a v případě adventních koncertů probíhají ve 
spolupráci s Okrašlovacím spolkem Smidarska, který svojí činností přispívá ke kulturnímu a hmotnému rozvoji obce. 
Na základě ohlasů si dovoluji tvrdit, že tyto akce měly u občanů velký úspěch a to možná i proto, že se zde nic 
podobného dlouho nekonalo. Na závěr bych chtěl poděkovat všem členům komise za svědomitou práci a těším se na 
další spolupráci. 
 
            Richard Zábranský 
 

 ● Grantová činnost 
 
Zhodnocení grantové činnosti za rok 2007 

 
Jeden ze základních závazků, které si nové zastupitelstvo obce udělilo, 

souvisí se zvyšováním finanční kapacity obce, čili obecně se získáváním grantových 
peněz. K závěru tohoto kalendářního i rozpočtového roku bych proto rád provedl malé zhodnocení snahy naší grantové 
skupiny, která po celou uvedenou dobu intenzivně pracovala a podávala projekty do grantových výzev.  
 
 
V grantové skupině spolupracovali:  Lenka Bartáková 
      Alena Pokrupová 
      Richard Zábranský 
      Ondřej Havlíček 
      Mgr. Vilém Zábranský (za Okrašlovací spolek) 
 
 

V souladu s Programem rozvoje vesnice byly vytipovány 
lokality, jejichž obnova či rekultivace je považována za žádoucí. Na 
základě tohoto výběru a po odsouhlasení radou, či zastupitelstvem byly 

následně podávány projekty do konkrétních výzev. Grantová skupina se zaměřila především na příležitosti 
poskytované neziskovými nadacemi – Nadací Partnerství, Nadací VIA, Nadací Vodafone a Nadací T-
Mobile – a rovněž na účelovou podporu kraje Královéhradeckého. (viz tabulka č. 1)  

Pro malou ilustraci tvorby projektu bych rád uvedl, že takový průměrný grantový záměr může čítat 
od 20 do 50 stran A4 s přílohami a přípravné práce na žádosti zaberou, (nebereme-li v potaz investiční 
projekty či výstavbu, kde je třeba několikanásobná součinnost více odborníků), klidně i několik dní.  
 
 
 

 
 
 



Tabulka č. 1 – Seznam podaných projektů 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

V celkovém úhrnu se grantové skupině podařilo přihlásit do výzev na 26 žádostí o granty, přičemž souhrnná 
žádaná suma na všechny projekty tvořila bezmála 4 800 000 Kč. Vyhověno bylo v téměř 20 %  případů, což znamená, 
že podávané projekty téměř dvojnásobně překročily hranici běžných šancí v daných výzvách. Některé v tabulce uvedené 
projekty a jejich hodnocení však doposud nejsou ukončeny.  
 
Celkem se tedy podařilo získat pro obec Smidary na projektech zhruba 1 130 000 Kč, jak vyplývá z níže uvedené 
tabulky. 

Tabulka č. 2 – Seznam schválených projektů 
 

Donátor Projekt Podpora v K č 

Nadace Partnerství Veřejné prostranství u zdrav.střediska 160 000 

Kraj Královehradecký Projektová dokumentace ČOV 250 000 

Kraj Královehradecký Oprava sociálních zařízení v ZŠ Smidary 500 000 

Ministerstvo pro místní rozvoj Park před ZŠ Smidary 150 000 

Fond T-Mobile Hlohová alej ve Smidarech 25 000 

Fond T-Mobile Chotělice - zvonička a boží muka 40 000 
 
 

Výše uvedené projekty, které obdržely podporu od dárců, tak znamenaly pro obec možnost 
realizovat významné úpravy či opravy, na které by jinak v rozpočtovém období nezbyly prostředky,  
nebo by je nebylo možno uskutečnit vůbec. V konkrétních případech také svým nemalým dílem 
pomohly ke zlepšení vzhledu obcí či školského zařízení. Obec se tak podílí na přidělených grantech 
finančně až do výše 50% dle požadované přílože dotace a rovněž i v přípravné a realizační fázi 
jednotlivých akcí. Mimoto je pro Smidarsko velmi důležité, že se v několika případech o jejich 
průběh intenzivně zajímala média. Toto velkou měrou prospívá pozitivnímu vnímání naší lokality a 
rovněž to přispívá k dalšímu dobrému zvuku naší obce a k věrohodnosti u našich dárců, kteří vidí za své přispěné 
prostředky dobře odvedený kus práce. V tomto ohledu bych ještě rád zmínil, že zvláště zástupci Nadace Partnerství 
kladně ohodnotili průběh komunitního plánování a za účelem šíření zkušeností z projektu pozvali realizátory na 
prezentaci výsledků na konferenci do Brna. 

Projekty, které nebyly v letošním roce schváleny, se pokusí grantová skupina opět podávat v příštím období 
výzev a současně se bude snažit k nim přidat i další oblasti a požadavky na základě námětů občanů. Věříme, že i příštím 
rokem se nám podaří navázat na poměrně úspěšnou letošní „sezónu“.      

Ondřej Havlíček 

Donátor Projekt 
Fond T-Mobile Křičov - náves 
Kraj Královéhradecký Kultura - Galerie Smidary 
Kraj Královéhradecký Zdravotní středisko - projektová dokumentace 
Ministerstvo Životního prostředí Projektová studie parku na náměstí ve Smidarech 
Nadace ČEZ Dětské hřiště Smidary 
Nadace ČEZ Loučná Hora - kostelík 
Nadace ČEZ Park Náměstí prof. Babáka 
Nadace OF - Památky Smidary - socha Jana Nepomuckého  
Nadace OF - Památky Sv. Václav na Medřiči 
Nadace Partnerství Hlohová alej ve Smidarech 
Nadace Partnerství Sousedské aleje mezi Chotělicemi a Smid.Lhotou 
Nadace Partnerství Strom života - výsadba stromů ve Smidarech 
Nadace Partnerství Strom života - Křičov náves 
Nadace VIA Chotělice - veřejné hřiště 
Nadace VIA - Komunitní rozvoj Loučná Hora - koncerty v kostele 
Nadace VIA a ČS Obnova návsi na Loučné Hoře 
Nadace VIA a ČS Obnova návsi v Červeněvsi 
Nadace VIA  Krucifix v Červeněvsi 
Nadace VIA  Zvonička v Křičově 
Nadace Vodafone Park na Hradčanech 



●●●●Mikulášská nadílka 2007 Mikulášská nadílka 2007 Mikulášská nadílka 2007 Mikulášská nadílka 2007     
O první adventní neděli dne 2.12.2007 se v restauraci Sokolovna sešly děti všech věkových skupin, aby 

společně přivítaly předem ohlášeného Mikuláše s čertem a andělem. Jejich čekání zpříjemnil pan Drlý, který jim zahrál 
a zazpíval oblíbené dětské písničky. 

A kolem půl čtvrté odpolední to vypuklo. Zazněl zvonec a všichni věděli, že už jde do tuhého. Některé děti 
rychle vyhledaly své rodiče, jiné stály a nohy jim nešly odlepit od podlahy a ty starší děti čekaly, co dobrého letos 
dostanou. Musíme podotknout, že tentokrát pláče bylo jen pomálu, protože z pekla poslali toho nejhodnějšího čerta, co 
našli. Nadělování trvalo skoro dvacet minut. Tolik hodných dětí se našlo! A po nadělování následovala diskotéka. Při ní 
si už nikdo nevzpomněl, že před chvílí ukáplo pár slziček.  

Poslední písnička dozněla v pět hodin odpoledne a kdo vydržel až do konce, začal se pomalu ubírat k domovu. 
My ale musíme ještě poděkovat smidarským maminkám a obci Smidary za jejich práci. Určitě měly starosti 
s uspořádáním takovéto velké a vydařené akce, kdy jim je odměnou pouze a jen pohled na nadšené dětské tvářičky. 
 

                     Jana Šustová 
 

●Nájezdové rampy u zdravotního střediskaNájezdové rampy u zdravotního střediskaNájezdové rampy u zdravotního střediskaNájezdové rampy u zdravotního střediska  
Již každý, kdo v poslední době zavítal na zdravotní středisko, si mohl všimnout, že stavební práce na 

bezbariérových přístupových rampách pomalu vrcholí. Tyto rampy řeší přístup nejen na zdravotní středisko pro dospělé, 
na dětské středisko, ale i bezbariérový přístup do lékárny. Je mnoho lidí, kteří si potřebu bezbariérového přístupu 
neuvědomovali, ale i jen komplikace, jako je zlomená noha, znemožňovala starším občanům dostat se bez pomoci 
k lékaři a i mladší si s těmito schody poradili jen s obtížemi. Dále zde vznikla i čtyři parkovací místa pro lékaře a 
pacienty se zdravotním postižením a přistávací plocha pro vrtulník lékařské záchranné služby. 

Nejprve byly na uskutečnění výstavby těchto ramp vyzvány místní firmy, ale po jejich odmítnutí byla oslovena 
firma z Poděbrad, která má s takovými projekty zkušenosti. Vše se i přes předpoklady a brzký příchod zimy uskutečnilo 
ještě v letošním roce. V příštím roce dojde jen k dosázení zeleně a ke konečným povrchovým úpravám, které budou 
opět pod vedením pana architekta Luboše Dostála. 

 Nezbývá než doufat, že přístupové bezbariérové rampy budou přínosem ke zkvalitnění služeb pro naše občany 
a nebude to poslední projekt tohoto druhu v naší obci. 

Jana Šustová 
 

 
●●●●AdventAdventAdventAdventní koncertyní koncertyní koncertyní koncerty 
 
 Okrašlovací spolek Smidarska si vzal za úkol nejen „okrašlovat“ území našich obcí a  udržovat kulturní 
památky, ale i kulturně vzdělávat a obohacovat naše spoluobčany. Blížící se Vánoce nás inspirovaly k uspořádání 
adventních koncertů, které se konají vždy v sobotu, přičemž poslední předvánoční sobotu bude ponechán prostor i 
dětem a mládeži a občanům starší generace z naší obce a okolí, jejichž vystoupení bude v Sokolovně Smidary.  

Pro vystoupení našich hostů jsme vybrali Kostel sv. Jiří v Loučné Hoře, který nebyl otevřen už spoustu let. Jeho 
starobylost a kulturní význam jsou jako stvořeny pro vánoční atmosféru. To také jistě vzbudilo zvědavost a zájem. Proto 
se první adventní koncert těšil hojné účasti a byl zaplněn nadšenými obličeji. V sobotu 1.12.2007 vystupoval Komorní 
soubor Filharmonie Pardubice. Vzhledem k místu konání a již nastalému zimnímu počasí nesměl chybět pro zahřátí 
„svařák“ a grog, v nabídce byl také čaj. Jako malé předvánoční překvapení byly připraveny medové perníčky, s jejichž 
pečením  nám pomohla Základní škola ve Smidarech a hlavně kuchařky ve školní jídelně. S přípravami a uspořádáním 
těchto koncertů také pomohla obec Smidary. Na koncertě se vybíralo vstupné a tento výtěžek bude použit na opravu 
kůru kostela sv. Jiří.  

Nedostatkem při pořádání těchto koncertů je nedostupnost toalety. Jejich dostupnost se nám bohužel i přes 
předchozí domluvu s provozovatelem místní hospody nepovedla zajistit. Doufáme však, že návštěvníci mají zájem o 
kulturní a vánoční povzbuzení svých duší a tento malý nedostatek nám prominou. 

Členové Okrašlovacího spolku děkují za pomoc a těší se na další podporu ze strany spoluobčanů, na jejich 
nápady a na jejich případné členství v našem spolku. 

Alena Dědková 

●MŠ SmidaryMŠ SmidaryMŠ SmidaryMŠ Smidary 
 
Když školka voní podzimem 

V podzimních měsících se v Mateřské škole ve Smidarech uskutečnilo několik zdařilých akcí. Začátkem září 
děti navštívily Jičín – město pohádky. Děti potěšila pohádka O princezně Dobrovíle, prohlédly si krásné loutky, projely 
se pohádkovým vláčkem. I když nám počasí příliš nepřálo, i letos se na hřišti základní školy uskutečnila tradiční 
drakiáda. Děti si v mateřské škole za pomoci maminek vyrobily také draky „Krabičáky“, kteří se  stali součástí 



podzimní výstavy na Obecním úřadě ve Smidarech. V Jiráskově divadle v Novém Bydžově jsme navštívili divadelní 
představení a další dvě pohádková představení čekala děti přímo v mateřské škole. 

A co se opravdu povedlo nejvíce – akce s názvem „Uspávání broučků“. Děti přišly navečer do mateřské školy 
vybavené křídly, tykadly, nezbytnou lucerničkou anebo lampionem. Rodiče nám na zahradě pomohli vysadit „strom 
broučků“, děti zazpívaly písničky. Potom se už dlouhý průvod všech zúčastněných, osvětlený blikajícími světýlky, 
vydal k základní škole. Zde děti uložily broučky k zimnímu spánku a zazpívaly jim Mravenčí ukolébavku. 

Na konci listopadu se rodiče spolu s dětmi sešli v tzv. pracovní dílně – při tvořivém setkání, které se již 
v mateřské škole stalo tradicí. Letos v pořadí druhá pracovní dílna se nesla ve znamení příprav na blížící se advent. 
Vyráběly se ozdoby na stromeček, čertíci, lepily se řetězy. Podzimní výstavu na obecním úřadě tak záhy vystřídala 
výstava vánoční, do které svými pracemi přispěli i žáci základní školy. Část prací mohli shlédnout i účastníci 
adventních koncertů v Kostelíku sv. Jiří v Loučné Hoře. 

V prosinci zavítal do mateřské školy Mikuláš se svým doprovodem a nadělil dětem nějaké ty dobrůtky. Děti se 
také poctivě připravovaly na návštěvu rodičů a prarodičů v mateřské škole – vystoupení „S čerty nejsou žádné žerty“ 
potěšilo všechny přítomné. 

Společně prožité předvánoční chvíle, radost ze stromečku a dárků ve školce … a jsou tady Vánoce – šťastné a 
veselé i Vám Všem přejí děti a pracovnice Mateřské školy ve Smidarech. 
 

Alena Pokrupová 
 

●ZŠ SmidaryZŠ SmidaryZŠ SmidaryZŠ Smidary 
 

Základní škola a Mateřská škola ve Smidarech letos zahájila  novým školním vzdělávacím programem 
 

Letos poprvé, v souladu s pokyny Ministerstva školství, začínáme ve škole v 1. a 6. ročníku učit podle nového 
školního vzdělávacího programu. Jeho příprava byla velmi náročná. Učitelé po celé dva roky studovali potřebné 
materiály, dávali dohromady své nápady, konzultovali je na seminářích a v pracovních skupinách. Využili jsme 
možnosti posílit v časové dotaci stávající předměty, zejména český jazyk, matematiku a anglický jazyk, ale zároveň 
zařadit i nové předměty. Na 1. stupni jsou to komunikativní dovednosti, logické hry a dopravní a zdravotní výchova, na 
2. stupni psaní na klávesnici, základy druhého cizího jazyka, volba povolání, dopravní a zdravotní výchova a základy 
praktického života. V souladu s cíli rámcového vzdělávacího programu je třeba žáky učit pro život, dát jim praktické 
kompetence, naučit je zdravému sebevědomí, kázni, učit je cílevědomosti a práci v týmu. Vedeme žáky ke zdravému 
životnímu stylu, kde má dostatek místa sport, hudba, výtvarné umění, cizí jazyky. Naši žáci mají velkou výhodu v tom, 
že před nimi stojí vzdělaní učitelé, kteří musejí respektovat výstupy dané ministerstvem, ale jsou natolik profesně 
zdatní, že dokáží žákům předávat do života to lidské, formovat jejich osobnost a učit je zodpovědnosti za výsledky své 
práce.  

Kdo z vás navštívil v posledních třech měsících naši školu, nemohl si nevšimnout změn, které v ní proběhly 
zejména v době prázdnin. Díky zastupitelům obce Smidary jsme mohli zrekonstruovat  dívčí WC, vybudovali jsme 
sociální zařízení i pro imobilní žáky. V prvním patře vznikla kancelář pro zástupce ředitele, archiv a kabinet. Z grantu 
Královéhradeckého kraje, který naše škola získala, vznikla nová multimediální učebna se skvělými parametry. Mnoho 
občanů obdivovalo relaxační odpočinkovou plochu před hlavní budovou školy. Na jaře bude sloužit nejen k trávení 
volného času, ale i k alternativním způsobům výuky. Přízemí i první patro září v nových barvách a díky paním 
učitelkám mají netradiční výzdobu. Naši žáci 2. stupně si ukládají své věci do nových uzamykatelných skříněk.  

V roce 2008 však stavební práce nekončí. Sociální zařízení u tělocvičny, absence šaten a sprchových koutů, 
které jsou podle šetření Krajské hygienické stanice v katastrofálním stavu a musejí být zrekonstruovány do konce roku 
2008, přijdou na řadu v lednu nového roku. Vzhledem k náročnosti prvotních stavebních prací a omezení provozu školy, 
vyhlašuje ředitelka školy ředitelské volno na dny  3. a 4. ledna 2008. Výuka začne po vánočních prázdninách, v 
pondělí 7. ledna 2008.  
 

Naši žáci od začátku školního roku 2007/2008 vyjeli i mimo školu. Už Komenský hovořil o významu výuky 
hrou a názorem a jeho pedagogické teorie dodnes nebyly překonány. K nebývalým zážitkům patřila návštěva Muzea v 
Hradci Králové. Právě tam probíhá výstava Zpátky do školy. A tak měli kluci a děvčata možnost nahlédnout do doby 
minulé a seznámit se s exponáty a technikami, které provázely vzdělávání jejich předků. Není bez zajímavosti, že 
několik školních pomůcek zapůjčila i naše škola po dohodě se zřizovatelem.  
Velkou událostí byl koncert světoznámého českého chlapeckého sboru Boni pueri z Hradce Králové v naší škole. 
Chlapci předvedli kompletní repertoár ještě před svým odletem na měsíční turné do Japonska a Hong Kongu a v těchto 
chvílích se z jejich  zpěvu už těší posluchači v Tokiu, Osace, Hirošimě i v Saporu. Děkujeme především sponzorům - 
firmě JOKAS s.r.o, zastoupené panem Josefem Fišerou, firmě Anella, zastoupené panem Radkem Žampou, a firmě 
Chocenský – Okrasné zahrady, bez jejichž pomoci by se koncert nemohl konat. Zároveň patří poděkování všem 
občanům, našim příznivcům, kteří se i v dnešní uspěchané době dokáží zastavit a zaposlouchat se do krásných tónů.  

Při našem poznávání jsme vyrazili až za hranice naší republiky. Dne 6. prosince se vydal autobus s našimi žáky 



a některými rodiči do Drážďan, kde se slaví advent opravdu velkolepě. Všichni byli nadmíru spokojeni a zajímavé 
obrázky si můžete prohlédnout v naší galerii na www.zssmidary.cz . Paní učitelce Mgr. Janě Kocourkové, která exkurzi 
zorganizovala, patří velký dík. 
A co nás čeká? 

Největší práci nám dá příprava grantů z Evropské unie a Evropských strukturálních fondů. Učitelé a vedení 
školy při své náročné práci ještě připravují tyto projektové záměry, neboť je jisté, že ze státního rozpočtu peníze do škol 
nepřitečou. Chceme-li něco navíc, chceme-li, aby škola ve Smidarech byla pro naše žáky a jejich rodiče zajímavá, 
musíme hledat další zdroje. Že je to práce namáhavá, že můžete mnoho hodin pracovat na něčem, co potom finanční 
podporu nedostane, ví ten, kdo podobnou věc již tvořil.  

V lednu vyjíždějí naši žáci na dva lyžařské kurzy. Škola zakoupila z prostředků kraje dostatečný počet párů 
běžeckých lyží, které si mohou žáci půjčovat. Na jaře chystáme opět zahraniční výjezd, dále již tradiční cykloturistický 
závod, třetí Zahradní slavnost, školu v přírodě a mnoho dalších akcí.  

Milí žáci, Vážení rodiče a občané Smidarska, tento článek přichází v době vánoční, době rozjímání, bilancování 
a plánů. Přeji nejen svým žákům a zaměstnancům školy, ale Vám Všem klidné svátky vánoční, do nového roku hodně 
zdraví, úspěchů a abychom na cestě, po které každý jdeme, potkávali jen samé dobré lidi.  
 

        Mgr. Hana Musílková 
        Ředitelka školy  

●FotbalFotbalFotbalFotbal 
 
TJ Sokol Smidary – Červeněves – oddíl kopané 
 
 Podzimní část soutěže je za námi. Družstvo mužů přezimuje na 10. místě s vyrovnaným skóre 24: 25 a se 17 
body. Začátek soutěže byl vskutku famózní. Do šestého kola jsme ohrožovali mety nejvyšší. Potom však přišla zranění 
klíčových hráčů – P. Janečka a následně V. Albrechta. Mužstvo ztratilo v soutěži svůj nováčkovský elán, přestalo se mu 
dařit, a dokonce jsme přestali i dávat branky. Dá se říci, že bez P. Janečka bylo mužstvo téměř bezzubé, a přestalo tak 
útočit. Hráči si už nevěřili a opadla celková kázeň, jak na hřišti, tak i v trénincích. S koncem sezóny pak navíc odešel i 
trenér D. Fidler. Cílem pro jarní soutěž je tedy hrát pro oko diváka a přivést ho na stadion, dále doplnit hráče a obsadit 
post trenéra a v neposlední řadě dohrát sezónu v klidném středu tabulky. 
 V dorostenecké kategorii došlo ke zlepšení kázně díky trenéru P. Vobořilovi. Situace pro něj nebyla 
jednoduchá, neboť díky nedostatku patnáctiletých až osmnáctiletých hráčů nastupovali do týmu hráči už od třinácti let. 
Zpočátku jim to moc dohromady nešlo, ale postupným tréninkem se zlepšovali, a tím získali body. V celé soutěži byli 
pak červeněvesští dorostenci nejmladší a získali 11 bodů při celkovém skóre 38: 64. Výsledek? Ze šestnácti mužstev 
skončili na třináctém místě.  
 V žákovské kategorii nastala menší změna. Díky tomu, že na zápasy a tréninky chodilo hodně mladších hráčů 
(ročník 95 a výše), vytvořili jsme mužstvo mladších žáků. Už teď se zde objevili někteří talentovaní hráči – A. Král, K. 
Wojcik. V budoucnu bychom si přáli, aby je neopustilo nadšení a aby fotbalově jen a jen rostli.  
 Touto cestou bychom chtěli poděkovat všem činovníkům oddílu, trenérům, fanouškům a nesmíme zapomenout 
ani na sponzory – OÚ Smidary, Břemus Nový Bydžov, Jiry Chlumec nad Cidlinou, Gool Smidary, Agro Slatiny, Zea 
Sedmihorky, Mak Nový Bydžov. Přejeme Všem hodně zdraví, štěstí, spokojenosti, hezké prožití svátků vánočních a 
v novém roce opět nashledanou. 
 

Sportu zdar!      Milan Nosek 
 
 
 

● 115 let SDH v115 let SDH v115 let SDH v115 let SDH v    Loučné HořeLoučné HořeLoučné HořeLoučné Hoře 
 

Obec Loučná Hora se v sobotu 15. září 2007 stala místem slavnostního setkání místního Sboru dobrovolných 
hasičů včetně SDH z okolních obcí při příležitosti 115. výročí založení SDH v Loučné Hoře. 

Oslava a soutěž hasičských družstev se konala od časných ranních hodin na místním hřišti. Slavnostní projev a 
zahájení pronesl starosta okrsku SDH pan Ladislav Hořejšek, který zároveň uvítal starostku obce, paní Danu 
Draštíkovou. Vedoucí soutěže, pan Milan Purma, podal hlášení a zároveň představil hasičská družstva: Ohnišťany (ženy 
a muži), Smidary ( muži), Šaplava ( muži), Chotělice ( muži) a Loučná Hora ( muži). Hasičská soutěž skončila v 11 
hodin dopoledne, a pak následovalo vyhlášení umístění jednotlivých družstev a předávání diplomů a pohárů včetně  těch 
putovních. 

 
 
 



 
 
 
 

 
 
 
 

Starosta okrsku, pan L. Hořejšek, závěrem poděkoval všem zúčastněným za přípravu a disciplinované chování 
během soutěže. Všichni se snažili, seč mohli,  po celý průběh soutěže, a proto jim patří též mnoho díků. Po celou dobu 
soutěže až do pozdních odpoledních hodin zpříjemňoval její průběh i průběh oslavy zpěvem a hudbou pan Jaroslav 
Hermoch. Počasí se celkem vydařilo, i když se ochladilo a foukal vítr, který v odpoledních hodinách postupně slábnul. 

Pro účastníky soutěže a pro přítomné diváky bylo připraveno příjemné posezení a každý měl možnost se 
občerstvit u stánku s teplými i studenými nápoji nebo ochutnat výbornou klobásu z udírny či zauzenou vepřovou kýtu. 
Organizátorům, pořadatelům i všem, kteří pomáhali při zajištění oslav 115. výročí SDH v Loučné Hoře, patří právem 
poděkování a uznání. 

Závěrem můžeme zhodnotit celý tento slavnostní den jako velmi zdařilý a pečlivě připravený. 
Všem mnohokrát děkujeme 
 

Mgr. Lubomír Spejchal 
 

● Slavný rodákSlavný rodákSlavný rodákSlavný rodák 
 
Akademický malíř Václav Nováček 
 

Narodil se roku 1906 ve Smidarech, zemřel 25.3. 1953 v Rousínově u Prahy. 
Své dětství prožil ve Smidarech, navštěvoval zdejší základní školu, a posléze se zde i 
oženil. Zhruba v roce 1933 byl na žádost zdejšího faráře, při příležitosti opravy 
kostela, požádán o zrestaurování stropní a oltářní malby v kostele sv. Stanislava. 
Práce se zhostil na výbornou, stejně jako v mnoha dalších kostelech v blízkém i 
širším okolí. Po roce 1933 se s manželkou a dvěma dětmi odstěhoval na faru 
v Rousínově, kde strávil zbytek svého života malováním svých obrazů, které je 
možné každoročně zhlédnout na výstavách pořádaných jeho dcerou Aničkou. Ve 
Smidarech bydlí dodnes jeho bývalý kamarád architekt František Stádník, se kterým 
Václav často vyjížděl na kole do okolí. Přírodní scenérie těchto výletů se pak často 
stávaly námětem pro jeho výtvarná díla. Za zmínku stojí také to, že zde ve Smidarech 
stále žije jeho sestra, paní Marta Doležalová. 
 

Hana Němcová, neteř 

 
●15 let Ozvěn S15 let Ozvěn S15 let Ozvěn S15 let Ozvěn Smidarska…trochu nedávné historie a součamidarska…trochu nedávné historie a součamidarska…trochu nedávné historie a součamidarska…trochu nedávné historie a současnostsnostsnostsnostiiii!                              !                              !                              !                                  
 
Milí čtenáři Ozvěn Smidarska ! 

V tomto roce jste  měli možnost seznámit se s již třetím číslem nových Ozvěn Smidarska  Mají zcela jiný 
vzhled, jinou úpravu a ztvárnění. Nerozmnožují se již  na OÚ, ale tisknou se v tiskárně.Také již nejsou takzvaným 
občasníkem, ale staly se místními, pravidelnými novinami z dílny nového mladého kolektivu. Znamená to tedy, že  
Ozvěny Smidarska tak, jak jste je dosud znali, jsou již pouhou minulostí – historií, i když poměrně nedávnou a poměrně 
úspěšnou. 

Ale my se dnes naposledy vrátíme k těm, dnes již minulým, Ozvěnám, které vám po celých dlouhých patnáct let 
přinášely nejenom zprávy, články, reportáže a povídání o tom, co se v naší obci právě událo, ale umožnily  například 
starším občanům vrátit se na místa, která tak důvěrně znali ze svého mládí a tak trochu si zavzpomínat na staré časy. 
Oživit vzpomínky třeba na sousedy, kteří již nejsou mezi námi a s nimiž se zase na stránkách Ozvěn setkali.  

Pojďme se však podívat na tu, ne příliš starou, historii Ozvěn. On ani ten název není tak zcela nový. Ten vznikl 
již v průběhu sedmdesátých let, dnes již minulého století. Byl vymyšlen a také uveden v život pod tehdejším redakčním 
vedením paní Ludmily Tauchmanové a Marie Šrubařové. Brzy ovšem zanikl. Jak jinak než na nedostatek dopisovatelů. 
Až teprve po listopadové revoluci v roce l99l, na přímý popud tehdejšího starosty pana Jana Šefary, začaly Ozvěny opět 
vycházet. Do vínku dostaly přání, aby to byl časopis, který by občanům přinášel  dostatek informací o všem, co se 

SDH Družstvo  Čas v s   Čas v s  Součet Pořadí 
Ohnišťany Ž 30,81 31,32 62,13   
Smidary M 33,81 63,5 97,31 4 
Ohnišťany M 26,25 21,25 47,5 1 
Šaplava M 26,32 24,41 50,73 2 
Chotělice M 101,5 43,5 145 5 
Loučná Hora M 42,4 44,13 86,53 3 



v obci děje a aby to byl časopis, který by občanům dal také možnost poznat bohatou historii obce.  
Ale jak se říká, každý začátek je těžký. A nejinak tomu bylo i v tomto případě. Ono totiž když se  něco nového 

tvoří, vždy  se najde v samém začátku mnoho nadšenců. A nikdy také není nouze o ty, pro které je vždy to nové již 
předem odsouzeno k neúspěchu. A tak tomu bylo i v samotném začátku vydávání Ozvěn, kdy se ještě vůbec nevědělo,  
kdo budou ti, kdož budou časopis psát a kde se bude časopis tisknout. V obci v té době totiž vůbec nebyla žádná 
potřebná technika, a tak se prvá čísla Ozvěn jezdila rozmnožovat do tehdejšího hradeckého Prioru. Časopis měla 
původně tvořit poměrně početná redakční rada, v čele s paní Evou Řeháčkovou. Velmi brzy však naprostá většina členů 
redakční rady rezignovala. Zůstali jenom ti nejagilnější, jako pan profesor Vaníček, paní Jaroslava Brixová, pan Karel 
Přibyl. A  postupně se přidávali další noví dopisovatelé. Byla to však hlavně redaktorka Eva Řeháčková, která se pak na 
celou tu dobu stala vlastně hlavní organizátorkou Ozvěn. Ona to byla, která Ozvěny psala. Ona to byla, která je 
redigovala, časopis rozmnožovala a já nevím, co všechno ještě. Jako kvalitní dopisovatel se brzy přidal  i učitel zdejší 
školy Zdeněk Slavík, který psal zejména o smidarských postavách. Prostřednictvím jeho článků se občané dovídali o 
mnoha významných osobnostech z  historie Smidar. Postupně se přidávali ještě další zpravodajové, z nichž některé  vítr 
zavál do jiných končin, ale nikdy  nepřestali mít pěkný vztah k místu, kde se narodili. A tak třeba vznikla pravidelná 
rubrika „Nad dopisy čtenářů“ s mnoha pěknými články. O tom, jak a kdy Ozvěny vznikly, tedy již víme. Víme také, kdo 
byli ti, kteří se o jejich vydávání a vysokou úroveň a oblibu mezi čtenáři zasloužili a kteří se o jejich vydávání  a obsah 
také neúnavně po celých patnáct let starali , aby Ozvěny byly u čtenářů stále oblíbenější. 

A my si teď uděláme takovou malou procházku celou patnáctiletou historií Ozvěn. Připomeneme si některé 
z těch zajímavých článků, které byly tehdy velmi  aktuální, vrátíme se krátce i k některým významnějším osobnostem, 
které se zapsaly do paměti Smidaráků a které zde žily nebo ještě žijí. Ještě jednou si uděláme takovou malou exkurzi do 
známých míst, dnes již většinou zapomenutých a pro mladší generaci zcela neznámých, které však těm starým 
pravověrným Smidarákům připomínaly krásnou dobu jejich mládí a tehdejší, zcela jiný a také poklidnější sousedský a 
vyrovnanější život v obci..Připomeneme si také rubriky, které nás provázely po celou patnáctiletou dobu trvání Ozvěn,  
jako bylo Slovo starosty, Historické okénko, Ze školních lavic, Společenská kronika, Střípky z minulosti, Rubrika 
dopisovatelů a mnoho dalších zajímavých pasáží časopisu. 

Tak především  na první stránce vždy přivítal občany Smidar starosta se svojí rubrikou „Slovo starosty“. Zde se 
občané dozvídali většinou o stavbách a investiční výstavbě, kterou OÚ za určité období prováděl pod vedením poměrně 
úspěšného a iniciativního starosty Jana Šefary. Jenom si vzpomeňte! Dokončení vodovodu, plynofikace, nové 
pohostinství v Sokolovně, oprava OÚ a mnoho dalších akcí. 
Byly ovšem i akce, které byly realizovány, ale většinového kladného ohlasu ze strany občanů se nedočkaly a občanům 
nijak moc neposloužily. A i o tom všem se v Ozvěnách psalo. Ano, někdy i zcela kriticky. ..Tuto rubriku využíval plně i 
nově zvolený starosta v roce 2002, Jaroslav Tauchman, a psal do ní podobné informace.  

Své místo měla i další rubrika „Ze školních lavic!“ Zde nás pan učitel Karel Přibyl informoval o úspěších 
základní školy většinou v oblasti zájmové činnosti. Bylo jich požehnaně, ale alespoň jednu ukázku. Jistě si pamatujete 
na jména Barbora Štěrbová, Zdena Plchová, či Tereza Králíčková. Byly finalistkami  letité soutěže O zlatého slavíka 
v Hradci Králové. A zde žačka smidarské školy Zdena Plchová získala třetí místo v soutěži, kde byli takoví borci, jako 
členové známého souboru s mezinárodními zkušenostmi - Boni Pueri. Dokonce další žák školy J. Rejtárek se dostal až 
na místo první a vedení souboru o něj moc a moc stálo. Byly to jedny z největších  úspěchů naší školy v tomto oboru.  

Po celou dobu vydávání Ozvěn v nich měla svoje místo i rubrika „Historické okénko“ s dalším pokračováním 
událostí z kroniky kronikáře, učitele a ředitele zdejší školy, pana Oldřicha Doležala. Zde se mohli občané seznámit 
s celou dlouhou a bohatou historií obce a dozvědět se tak, že již od roku l562 se Smidary stávají městem, a poté se 
rozrůstají, aby již na začátku 19. století měly okolo 1800 obyvatel, (dnes již pouze 824). Také zjistili, že Smidary se 
stávaly postupně velmi významným obchodním, společenským, kulturním a sportovním střediskem a že  v té době 
vzniklo velké vlastenecké hnutí, reprezentované tehdy velikým vlastencem, spisovatelem Karlem Sudimírem Šnajdrem.  
Žil  zde také i Václav Šrám, kterému děkujeme za jím sepsané Paměti města Smidar a který bohužel dosud nemá ani 
řádný hrob na zdejším hřbitově. A právě v roce 2009  tomu bude 100 let od jeho smrti. Není zde něco k zamyšlení? Co 
říkáte, občané Smidar? O životě těchto osob a o jejich významu pro obec se občané také dozvěděli díky Ozvěnám. 
Ozvěny také přinášely mnoho informací o společenských organizacích, (těch bylo ve Smidarech na počátku 20. století 
více jak dvacet), díky nimž byl obecní život právě tak bohatý a  kulturní. Ukazuje se, že tam, kde  schází ta dobrovolná 
mravenčí organizátorská práce občanů ve spolcích, kteří se neptají, co za to, (což je spíše heslo dnešní doby), nemůže 
být dostatečně pestrý kulturní a společenský život obce.  

Ale co je tím nejčtenějším, co v Ozvěnách bylo? Jakýmsi smidarským bestsellerem? Na co se občané vždy těšili 
a už daleko před uzávěrkou se poptávali, co zase bude nového v Ozvěnách?  To byly bezesporu články, vlastně celá 
série článků od profesora Františka Vaníčka.Ty dávaly Smidarákům možnost  prožít si znovu s určitou dávkou nostalgie 
a emotivity celá léta konce 19. a začátku 20. století. Tyto články, vyprávění, zážitky, někdy i texty z oblasti science –
fiction, ty všechny umožňovaly chvíle, při kterých si člověk přál vrátit se alespoň na maličkou chviličku zpátky. 
Zavzpomínat si  a podívat se ještě jednou, jedinkrát na ta tolik známá místa, do doby, kterou prožíval se svými 
kamarády, do doby prvních lásek,  a znovu si tak připomenout tu krásnou dobu svého mládí, která se již nikdy nevrátí a 
kterou si mohl připomenout právě jenom v Ozvěnách. A to díky článkům a vyprávěním pana profesora F. Vaníčka. A 
byl to právě on, velký charizmatický vypravěč, člověk se šrámkovskou touhou věčného mládí, který všechny tyto 



články psal právě pro ty, kteří měli a snad ještě mají rádi Smidary, svoji rodnou obec, tedy místo kde se narodili a kde 
mají svoje kořeny. Právě pro ně, ale i pro tu dnešní mladou generaci, byly všechny ty články a povídání určeny. A 
občané se s ním rádi procházeli po smidarských uličkách, putovali po smidarském okolí, znovu a rádi si poseděli 
v hospodě U zeleného háje, zahráli kulečník u Slezáků, scházeli se na pivko v zahradní restauraci Radnice, kde si mohli 
v krásném prostředí tehdejší zahrady zahrát tenis nebo kuželky a kde  bývala divadla v přírodě. Že nevíte, kde se ono 
místo dnes nachází? Přece tam, kde je dnes zdravotní středisko. Vidíte, jak se vše změnilo. 

Mohli také zajít na partičku mariáše do hospody k Zajíčkům. Doprovázeli smidarské fotbalisty SSM  od 
Samlérů na hřiště v Šutráku na derby Smidary versus Vysoké Veselí. Znovu poseděli v cukrárně pana Zástěry u jeho 
bezkonkurenčních štrúdlů a pravé zmrzliny, či si pochutnávali na voňavém salámu pana Kopeckého. Znovu se vypravili 
lyžovat na Bažantnici, či sáňkovat na Fligrovnu, koupat se k Topolům, k Trubce, či na Javorku. Dopodrobna se 
seznámili s historií smidarské kopané či hokeje, s historií smidarského  sokololstva a mnohým jiným. Byl to také pan 
Vaníček a spolu s ním učitel Zdeněk Slavík, kteří pro občany znovu objevili zapomenutá jména kdysi  slavných 
smidarských občanů, jako byli: Karel Sudimír Šnajdr, Václav Šrám, Edward Babák, J. Šantl, Fr. Fiala, Josef Hladič. Ale 
i dnes, po těch dlouhých letech, se s nimi můžeme setkat. Jenom si vzpomeňte, když slyšíte troubení sanitky. Nic vám to 
neříká? Ale vždyť přece u  počátků první pomoci, u  prvotního a nejúčinnějšího způsobu oživení při zástavě dechu, jako 
je vdechování vzduchu  z úst do plic, byl právě smidarský rodák Dr.Zarda.  

Nedávno byl v televizi odvysílán pořad s režisérem  Františkem Filipem a ten se v něm zmiňoval o slavném 
filmu  Cirkus Humberto. Nejenom u něj, ale i u zrodu dalších padesáti filmů stál opět smidarský rodák, vedoucí výroby  
Barrandova, Václav Rouha. Vidíte, jak se nám ta historie stále připomíná. Také dalším jménům, takovým těm  
novějším, vdechl pan profesor život v příběhu, ve kterém je vyobrazil. Tak třeba Karlu Štejnarovi, dosud žijícímu 
pamětníku  smidarské divadelní slávy. Vilému Svobodovi, smidarskému amaterskému malíři, jehož obrazy visí v 
mnoha smidarských domácnostech. Emilu Holmanovi a Mirku Macákovi, hudebníkům, B. Horynovi, malíři našeho 
kraje, Emilu Dobrovskému, MUDr.Brejchovi a dalším a dalším. Všechno, co se ve  Smidarech událo, všechny ty 
příběhy, vzpomínky, události, vše co tu kdysi bylo, všichni kdo zde žili, všechna ta místa, všechny ty hodnoty, které 
byly vytvořeny, to nebude díky těmto vzpomínkám zapomenuto. S tím vším se občané po celá dlouhá léta mohli  
pravidelně setkávat v Ozvěnách Smidarska. A právě spojení historie obce s bezprostřední současností činilo Ozvěny 
časopisem tak oblíbeným. Škoda jenom, že všechny ty další  historky, články a povídání o Smidarech a okolí již nikdy 
napříště nevyjdou. Pan profesor Vaníček již není mezi námi, neboť velký manitů ho povolal  k sobě. A tak se nesplní 
ani jeho další velké přání - přednášet a publikovat o rodné obci, kterou měl tak nevýslovně rád. Ale snad někde  
někomu, třeba po  mnoha letech, se jeho poznámky, jeho archiv, fotografie a jeho takzvané knihy pramenů dostanou do 
těch správných rukou a nějaká hloubavá duše je bude číst a bude dále hledat stopy svých předků. A snad se třeba po 
čase opět někdo objeví, kdo bude zase  tak zajímavě psát o Smidarech a jejich okolí 20. století, ale třeba i o dnešku, o 
tom, co všechno se za tu dobu změnilo a mění, o zajímavých  lidičkách nedávno minulé doby, ale i o těch dnešních 
lidičkách, tak jako tomu bylo v dnes již minulých Ozvěnách. Kdo ví? Všechno je možné. Ale Ozvěny Smidarska 
zdaleka netvořily  jenom tyto články a povídky. 

Vycházelo v nich i mnoho příspěvků od dopisovatelů, čtenářů Ozvěn a nejenom těch ze Smidar. Tak třeba  
Miroslav Řeháček nás seznámil s historií Chotělic a s krutostí padesátých let, kdy byla z obce vystěhována rodina 
Černochova. Paní Libuše Parýsková – Machová získávala zprávy o rodném kraji právě jenom díky Ozvěnám a ráda by 
se sem ještě podívala. Pan Jaromír Hrdý daroval obci Kroniku obce a rád by viděl opravený kostel  a upravené náměstí. 
Studentka Alena Dědková si zase povzdechla, zda se bude někdy ve Smidarech něco dělat  pro mládež. Rovněž panu 
Mrákotovi se časopis líbil a rád ho čte. Paní Prokůpková, smidarská rodačka, by zase ráda objevila sokolský prapor. 
Paní Stránská, rovněž rodačka, si při návštěvě zavzpomínala na své mládí. Pan František Havelka zase ve svých 
Střípcích z minulosti, ale i současnosti uveřejnil celou řadu článků s různou tématikou. Těch dopisovatelů byla celá 
řada. A tato řada pokračuje. Ať už Ondřej Havlíček články o internetu nebo problematice odpadů, či doktor Ambrož 
Homola o současném zdravotnictví ve Smidarech. Ano, to vše a mnoho dalších zajímavostí přinášely po celých 
dlouhých patnáct let Ozvěny Smidarska. Byl to časopis zcela určitě zajímavý, mnohotvárný, který občanům poskytoval 
dostatek informací, ale dával možnost i k zamyšlení, prostor pro různé názory na věci veřejné, aniž by je nějak 
omezoval v jejich projevech.  

Ale všechno  musí jednou skončit. A tak patnáctileté vydávání smidarského občasníku je již dnes jenom pouhou  
minulostí. Nyní se občané nadále budou setkávat již s pravidelnými novinami, technicky dokonalejšími, v novém 
provedení, které jistě občany zaujmou a budou u nich stejně oblíbené, jako ty předchozí. Přejme nové, mladé redakční 
radě při jejich vydávání hodně pohody a úspěchů i v těch dalších letech. Přejme jim, aby se i nadále v Ozvěnách 
objevovaly nové zajímavé články z historie naší obce, ale i současného dění v obci. A aby pokračovali v objevování 
zajímavých  osobností naší obce. A nebylo by vůbec špatné, kdyby obecní úřad nechal tyto, dnes již minulé, Ozvěny 
Smidarska svázat a zařadil je do místní knihovny, a uchoval tak kousek smidarské historie pro budoucí generace. A bylo 
by dokonce i možné při dnešním technickém pokroku převést zajímavou a podstatnou část Ozvěn do elektronické 
podoby a zpřístupnit je tak ještě více široké veřejnosti.                                                                              

 

                                                                                        František Havelka  



●Společenská kroniSpolečenská kroniSpolečenská kroniSpolečenská kronikakakaka 
 

Narození:                                                 Úmrtí: 
Ondřej Hloucal Věra Kleňharová 
Daniel Pochop Marie Kubincová 
Sebastian Kára Jiřina Soukupová 
Aneta Šarounová Václava Věříšová 
Patrik Paldus Josef Vlasák 
 Květa Vrabcová 
 Jaroslav Berousek 
 Anna Pešková 
Zlatou svatbu oslavili: Marie Králová  
Manželé Němcovi - Smidary 
Manželé Kazdovi - Smidary   
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